
SIUMUT INATSISARTUNI ILAASORTAATITAT / LANDSTINGSGRUPPEN
 7. august 2011

I henhold til Inatsisartuts forretningsorden § 37 fremsættes følgende spørgsmål 
til Naalakkersuisut:

Spørgsmål:

1. I 2009 var der 15.000  tons hellefisk som uden at have været forarbejdet der blev sejlet 
ud af landet. Har Naalakkersuisut planer om at sikre, at disse bliver forædlet i landet?

2. Hvis der er planer om, at de bliver forædlet, hvornår har man så tænkt på at dette vil 
ske?

3. Er der sket nye regelsæt for hvornår der må indhandles hellefik  og hvornår der ikke må 
for Uummannaq området?

4. de nye regelsæt for indhandling, er de baseret på at forhindre overfiskeri, eller hvad er 
begrundelsen?

5. Er der blevet ansøgt tilladelse til at man kan have et indhandlingsskib for Upernavik om-
rådet i år?

6. Kan Naalakkersuisut oplyse hvilke selskaber der har ansøgt?

7. Er der i de foregående år i 2010 og 2009 ansøgt om tilladelse til et indhandlingsskib for 
Upernavik området?

8. Hvis der er indsendt ansøgning om tilladelse for Upernavik området og at man fra Naa-
lakkersuisuits side har givet afslag, hvilke begrundelser har man givet for afslag?

9. Er der for i år for Uummannaq området planer for at indsætte et indhandlingsskib?

(Medlem af Inatsisartut, Kristian Jerimiassen, Siumut)

Begrundelse:

Qaasuitsup Kommunea er centrum for hellefiske fiskeriet, dog hersker arbejdsløsheden her idet ar-
bejdsløsheden for marts-måneden nåede helt på på 1564 registrerede arbejdsløse. Hellefisken bli-
ver sejler ud af landet uden at skabe markant arbejde til folket men skaber arbejdspladser uden for 
landet for andre folk. 

Derfor efterlyser jeg Naalakkersuisut eventuelle planer for at sikre, at hellefisken ikke bare bliver 
frosset ned og fragtet ud af landet men i stedet skaber arbejdspladser for befolkningen.
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Samtidig ønsker jeg en redegørelse over hvornår eventuelle planer kunne blive implementeret.

Jeg ønsker samtidig oplyst, om det er korrekt, at der er indført strenge regler nu for hvornår fisker-
ne må indhandle og hvornår de ikke må, idet dette er blevet nævnt overfor mig af befolkningen her 
i Uummannaq området.

Disse restriktioner for indhandling, er det for at sikre at man ikke overfisker? Jeg mener ikke, at 
man kan lave sådanne regelsæt for indhandlingsdage idet fisken ikke opholder sig et sted og er 
klar til at blive fisket op på specifikke dage idet fisken vandrer og kan være svært lige at fange 
dem på dagen hvor de skal indhandles. Sådan fungerer livet jo ikke for fiskerne.

Befolkningen i Upernavik ønsker bedre priser for deres fisk og til det ønsker jeg at vide om man 
har planer om at indsætte et indhandlingsskib for i år? Hvis der indsættes et indhandlingsskib vil 
dette resultere i bedre priser og større gevinst for befolkningen og for Qaasuitsup Kommunea.

Jeg ønsker at vide om der for året 2010 og for året 2009 er blevet ansøgt om indsættelse af ind-
handlingsskib for Upernavik området? Hvis der har været og at man har givet afslag, hertil ønsker 
jeg at vide til begrundelse for afslag redegjort.

Jeg ønsker samtidig at vide, om man for i år er planer for indsættelse af indhandlingsskib. Hvis det 
er tilfælde vil dette helt klart resultere i bedre priser for fisken til gavn for fiskerne samt for befolk-
ningen og Qaasuitsup Kommunea. 

Jeg ønsker mine spørgsmål besvaret inden 10 arbejdsdage er ovre.
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